
 

Lovčický 
zpravodaj 

Číslo  
5-2009  

 
SLOVO STAROSTKY 
Vážení spoluobčané,  
ráda bych Vás přivítala na stránkách posledního zpravodaje 
v tomto roce. Věřím, že jste si již na něj zvykli a zůstanete mu 
věrni i v příštím roce.  Byla bych ještě raději, kdyby se našli 
dobrovolníci, pisatelé, kteří by přispívali do zpravodaje. Jejich 
příspěvky mohou čerpat z historie, mohou se týkat věcí 
současných, informovat o akcích, které se udály, co nás trápí 
nebo co nás těší. 
 
Blížící se zimní počasí s sebou přináší i začátek topné sezóny. 
Kouř z komínů je nejen v naší obci běžnou věcí. Pevně věřím, 
že v letošním roce půjde jen o kouř voňavý, vzniklý spalováním 
dřeva, nikoliv čmoud těžký a dusivý, vzniklý spalováním plastů, 
PET lahví a nápojových kartonů. Uvědomme si, že pálením 
tohoto odpadu vznikají nebezpečné látky, které znamenají 
bezprostřední riziko pro naše zdraví. Buďme proto, prosím, ke 
svému zdraví a okolí ohleduplní. 
Velikou radost mám z účasti lidí včetně dětí na 1. ročníku 
oslavy Svátku dýní a strašidel. O této akci si můžete přečíst 
článeček uvnitř tohoto čísla. Myslím si, že jsme touto oslavou 
položili základy nové tradiční akci v naší obci. 
 
Naopak mi je líto, že nám nezasíláte, nenosíte vyluštění 
křížovky. Vyluštění minulého čísla mi doručila pouze jedna 

luštitelka! Pokud křížovku vyluštíte, napište ji na lísteček 
s Vaším jménem a adresou a vhoďte ji do schránky obecního 
úřadu, když půjdete na poštu. A třeba vyhrajete něco 
sladkého. 
V závěru roku bych zde chtěla poděkovat těm, kteří se zapojili 
do činností pro naši obec Lovčice. Děkuji zastupitelům, 
pracovníkům obecního úřadu, místní knihovně, řediteli a 
zaměstnancům školy a školky, všem zájmovým spolkům a 
jednotlivcům. 
 
Všem občanům přeji klidné prožití vánočních svátků, v novém 
roce hlavně hodně zdraví, sousedskou toleranci a pospolitost. 
 
Ing. Petra Petrovická 
 

Příjemné a klidné prožití vánočních 
svátků, v novém roce hodně zdraví, 

rodinného štěstí a osobních i 
pracovních úspěchů Vám přeje 

obecní zastupitelstvo a 
pracovníci obecního úřadu. 

I n f o r m a c e  o b e c n í h o  ú ř a d u  

 
USNESENÍ ZASTUPITELSTVA OBCE LOVČICE 

Zveřejněny jsou upravené verze dokumentů z důvodu dodržení 
přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných osobních údajů podle zákona č. 
101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů v platném znění. 
Úplná znění dokumentů jsou uložena v archívu obecního úřadu. 

U S N E S E N Í   č. 36/2009 z jednání zastupitelstva obce 
Lovčice ze dne 9. 9. 2009 

Zastupitelstvo obce v obci Lovčice vzalo na vědomí 
1. Informaci o čištění kanalizace u prostřední bytovky - 

přípojka z prostřední bytovky je v havarijním stavu – chybí 
část potrubí a to způsobuje špatný odtok odpadních vod. 

2. Informaci o přípravě společenských akcí v naší obci – 
setkání seniorů, Svátek dýní. 

3. Kontrolu usnesení z minulých zasedání. 
 
Zastupitelstvo obce v obci Lovčice schválilo 
1. Ověřovatele zápisu. 
2. Program zasedání zastupitelstva obce.  
3. Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení věcného břemene 

mezi Obcí Lovčice a Telefónica O2 Czech Republic, a. s., 
která se týká zřízení, provozování, údržby a oprav 
podzemního komunikačního vedením pozemku p. č. 312/1 
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k. ú. Lovčice u Nového Bydžova. 
4. Smlouvu o podmínkách zřízení stavby a provozu 

vodárenského vedení a zařízení a o omezení užívání 
nemovitosti (č. sml. 178/OUN-V/09/N), Smlouvu o 
podmínkách zřízení stavby a provozu energetického vedení 
a zařízení a o omezení užívání nemovitosti (č. sml. 
179/OUN-NN/09/N), Smlouvu o podmínkách zřízení stavby 
a provozu vodárenského vedení a zařízení a o omezení 
užívání nemovitosti (č. sml. 177/OUN-K/09/N) mezi Obcí 
Lovčice a Správou a údržbou silnic Královéhradeckého 
kraje. 

5. Rozpočtové opatření č. 5/2009. 
6. Hostování pana xxxxxxxxx s pouťovými atrakcemi 

v termínu pouti a posvícení v roce 2010. 
7. Přivedení elektřiny ke sloupu s informativním měřičem 

rychlosti převěsem přes hlavní silnici z druhé strany. 
8. Při přestavbě KTZ nové vedení hromosvodu za cenu cca 10 

tis. Kč a opravu elektro rozvodů v dolních šatnách za cenu 
cca 15 tis. Kč včetně stavebních prací. 

U S N E S E N Í   č. 37/2009 z jednání zastupitelstva obce 
Lovčice ze dne 14. 10. 2009 

Zastupitelstvo obce v obci Lovčice vzalo na vědomí 
1. Kontrolu usnesení z minulých zasedání. 
2. Informaci o uzavření smlouvy o poskytnutí a nákupu 

reklamního prostoru č. 005/09 mezi Obcí Lovčice a firmou 
REMMARK, a. s. a získání tím 70 000,- Kč. 

3. Informaci o oplocení prostoru u zahrad p. xxxxxxxxx, kam 
se nyní vyváží zelený odpad. 

4. Informaci o dalším postupu přípravných prací na umístění 
informativních měřičů rychlosti. Žádosti o jejich umístění 
byly zaslány k vyjádření na Policii ČR, Krajský úřad 
Královéhradeckého kraje a Ředitelství silnic a dálnic. 

 

Zastupitelstvo obce v obci Lovčice schválilo 
1. Ověřovatele zápisu. 
2. Program zasedání zastupitelstva obce.  
3. Kanalizační řád obce Lovčice. 
4. Dodatek č. 1 ke smlouvě o poskytnutí dotace HK/0139/D1 

mezi Obcí Lovčice a Regionální radou regionu soudržnosti 
Severovýchod. 

5. Změnu č. 3 jednacího řádu zastupitelstva obce. 
6. Smlouvu o poskytnutí dotace č. PRK – RRD032009/26 na 

Změnu č. 2 územního plánu obce Lovčice mezi Obcí Lovčice 
a Královéhradeckým krajem. 

7. Dodatek ke smlouvě o úpravě vzájemných vztahů při 
zajišťování, poskytování a financování pečovatelské služby 
občanům Obce mezi Obcí Lovčice a Střediskem sociálních 
služeb Chlumec nad Cidlinou. 

8. Smlouvu o partnerství mezi Obcí Lovčice a Městem Nový 
Bydžov - projekt Založení Regionálního informačního 
centra Společná Cidlina. 

9. Poskytnutí kůry na záhon před domem paní xxxxxxxxx. 
10. Stavby uvedené v příloze za své kulturní dědictví (hřbitov, 

křížky, památník, pamětní deska). 
11. Neprovedení prodloužení veřejného osvětlení k č. p. 13 na 

základě žádosti paní xxxxxxxxx v letošním roce. 
12. Pokácení určených nebezpečných stromů v obci (cca 21 

stromů) odbornou firmou, prodej pokácených stromů 
občanům za zvýhodněnou cenu (občan zajistí rozřezání, 
odvoz i konečný úklid) a odborné zkrácení a seřezání 
vzrostlých stromů před č. p. 49, 52 a 53. 

13. Použití předložených vzorků obkladů do místností v KTZ. 
14. Zřizovací listinu Základní školy a Mateřská školy, Lovčice, 

okres Hradec Králové. 
ing. Petra Petrovická 

 
Úspěch naší obce v projektu Česká pošta lidem! 
Česká pošta se v rámci nové marketingové kampaně „Pošta 
mění tvář“ snaží více přiblížit lidem a nebýt jen poštou pro 
velké podavatele.  
Proto se rozhodli ze svých reklamních aktivit pomoci malým 
obcím do 4 999 obyvatel.  
Česká pošta oslovila téměř 6 tisíc malých obcí s nabídkou na 
nalezení vhodné reklamní plochy umístěné u projektů, které 
realizovali či budou realizovat v letošním roce. Obec Lovčice se 
rozhodla rovněž podat žádost o dotaci. Zájem o spolupráci 
projevilo formou přihlášky 351 obcí, z nichž byla vybrána 
třetina, která nejlépe splňovala kritéria projektu. Na základě 
vyhodnocení projektu bylo vybráno 117 malých obcí. Byla 
vybrána i naše obec, která nabídla pro reklamu plochu u nově 
vybudovaného altánu ve sportovním areálu. Na základě 
uzavřené smlouvy bude u altánu umístěna reklamní tabule do 
konce tohoto roku. Za toto poskytnutí reklamní plochy jsme 
získali 70 000,- Kč. 
Více informací o tomto projektu naleznete na internetových 
stránkách http://www.remmark.cz/cplidem/.  

ing. Petra Petrovická 

Kácení stromů v naší obci 
Některé stromy v obci jsou ve stavu, kdy hrozí jejich 
rozlomení. Tento stav jsme nechali posoudit u odborné firmy a 
ta určila některé stromy ke skácení a další ke zdravotnímu 
řezu.  
Stromy určené k pokácení jsou označeny čísly. K pokácení 
těchto stromů dojde v prosinci.  
Občané si mohou označené stromy zakoupit, musí si předem 
na obecním úřadě nahlásit, o jaké stromy mají zájem. V 
případě více zájemců dojde k losování. 
Cena stromů je od 50 Kč do 200 Kč. Přesnou cenu stromu Vám 
sdělí na obecním úřadě. 
Po pokácení stromu odbornou firmou si občan strom pokrátí 
dle potřeby, odveze a uklidí místo do čista od větví a listí.   
Nahlaste si prosím, o jaký strom máte zájem, nejpozději do 
konce listopadu 2009! 

Pavel Bárdy 
 
 
 
 



 

L o v č i c k ý  z p r a v o d a j  

 

S t r á n k a  |  3  Č í s l o  5 - 2 0 0 9  

 

Problematika kanalizace v Lovčicích  
Všichni jistě znají stav Štítarského potoka – jeho koryto je 
zanesené a je nebezpečí, že přestane odtékat kanalizace, která 
do něho ústí. Povodí Labe, které o tento potok má pečovat, 
nechalo udělat rozbory sedimentů z koryta potoka. Obsah 
jedovatých látek a těžkých kovů, které tyto rozbory prokázaly, 
je tak vysoký, že nakládání s těmito sedimenty podléhá 
zvláštním předpisům. Jejich uložení na skládku, která má 
oprávnění je přijmout, bude velice drahé. Protože jsou Lovčice 
první obcí na toku, znečištění pochází, (dle názoru pracovníka 
Povodí Labe), z naší obce. Koryto bylo provizorně 
zprůchodněno, ale Povodí Labe po obci Lovčice požaduje 
určité kroky, které zamezí zanášení koryta a jeho kontaminaci. 
Vymiňuje si, aby nedocházelo k budování hrází, aby se 
nevyhazovaly odpadky do potoka, aby se z kanalizace 
nedostávaly tuhé splašky do koryta potoka. Tento problém s 
tuhými odpady jde na vrub občanů, kteří nemají septiky a 
vypouštějí splašky přímo do kanalizace. Na konci kanalizace by 
měla být jímka, která tuhý odpad oddělí a bude se vyvážet do 
čistírny odpadních vod – bylo by to velice nákladné. Nebo 
musíme připravit možnost vybudovat čistírnu odpadních vod v 
obci. Pokud by se musela budovat i kanalizace, tak cena bude 
mimo naše možnosti. Jestliže by šla využít kanalizace stávající, 
tak by za určitých podmínek mohla být čistírna odpadních vod 
vybudována. Proto v roce 2010 plánujeme vyčištění velké části 
kanalizace, (je zanesená) a zároveň její monitorování, které je 
třeba k určení jejího stavu. Ten musí posoudit odborná firma a 
sdělit, zda je možno tuto kanalizaci připojit na novou čistírnu 
odpadních vod.  

Pavel Bárdy 

Nové cyklotrasy v regionu 
Dne 30. 10. 2009 v 15 
hodin byl slavnostně 
ukončen projekt 
Turistická informační síť 
Novobydžovska a 
Chlumecka. Postupná 
výstavba padesáti 
přístřešků či informačních 
tabulí začala již loni v 
listopadu. Celkové 
náklady projektu byly 9,6 milionu korun, kdy většina nákladů 
byla financována z Regionálního operačního programu 
Severovýchod. Do tohoto projektu byla zapojena i naše obec. 
Došlo k vyznačení cyklotras, k vybudování odpočinkového 
místa a umístění informační tabule před dětským hřištěm. 

ing. Petra Petrovická 
 

Zrušení vlakových spojů 
Dne 8. 10. 2009 byl obecnímu úřadu doručen dopis od firmy 
OREDO (organizátor regionální dopravy), ve kterém nám bylo 
sděleno, že z důvodu úsporných opatření a omezování výdajů, 
musí dojít k omezení vlakových spojů v našem kraji. 
Ke zrušení některých vlakových spojů dojde v prosinci tohoto 
roku. Více informací naleznete na úřední desce na našich 
internetových stránkách. 
Rušení spojů nám bylo pouze oznámeno bez možnosti, aby se 
obec ke zrušení spojů mohla vyjádřit. 

ing. Petra Petrovická 
 

 

R ů z n é  i n f o r m a c e  

 
Odchyt toulavých zvířat 
Co říká naše legislativa? 
Podle našeho práva je každé zvíře věcí, protože je předmětem 
obchodu směny apod., ale současně od roku 1992 podle 
zákona na ochranu zvířat proti týrání "je zvíře stejně jako 
člověk živým tvorem schopným na různém stupni pociťovat 
bolest a utrpení a zaslouží si proto pozornost, péči a ochranu 
ze strany člověka".  
Opuštění zvířete s úmyslem se ho zbavit nebo je vyhnat, 
podléhá pokutě.  
Kdo najde opuštěné zvíře, může jej odevzdat na obecním 
úřadě nebo do útulku.  
 
Jak to chodí v naší obci? 
Obecní úřad zajistí odchyt zvířete (buď drahou odchytovou 
firmou, nebo pracovníky obecního úřadu, kde je vysoká obava 
z pokousání) a umístí jej do záchytného kotce. Zvíře 
nemůžeme znovu vyhnat, nemůžeme jej usmrtit. Zákon, mimo 
stanovené důvody, usmrcení toulavých zvířat nepovoluje. 
Obecní úřad k němu zavolá veterináře, který zajistí prohlídku 
zvířete, vystaví očkovací průkaz a zvíře naočkuje a odčerví. 
Toto vše platí naše obec. 

 
Obecní úřad má povinnost postarat se o takové zvíře po dobu 
půl roku. Je možné zvíře umístit v nějakém útulku. Bohužel 
v dnešní době jsou útulky většinou plné. Na volné místo se 
čeká i několik týdnů. Za umístění zvířete v útulku se rovněž 
platí. V některých útulcích se platí i 210,- Kč bez DPH za noc! 
Naší obci se podařilo umísťovat psi v útulku v Poděbradech, 
kde je částka jednorázová a odvíjí se od velikosti zvířete 
(1.500,- Kč malý pes, 2.500,- Kč velký pes). 
Po uplynutí doby půl roku je možno předat toulavé zvíře 
zájemci o jeho osvojení. 
 
V naší obci bylo v letošním roce doposud odchyceno a 
předáno do útulku 5 toulavých psů. 
Proto Vás prosíme, pokud naleznete zatoulané zvíře, nejprve 
zkontrolujte, kde se nachází. Zda se jedná o katastrální území 
naší obce. V žádném případě nevozte do obce toulavá zvířata 
z jiných obcí!!!  
Zbytečně máme starosti s odchytem a hradíme náklady na 
tato zvířata za jiné obce!!! 
Tyto peníze by bylo možné využít lepším způsobem v naší obci. 
 

ing. Petra Petrovická 
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Odpady – seriál 3. část 
 

TŘÍDĚNÍ DOMOVNÍHO ODPADU - SKLO – bílé, barevné 
Oddělený sběr bílého a barevného skla se stává nezbytností. 
Směsný střep je významnou surovinou, ale bílý střep se stává 
„nedostatkovým zbožím“. Barevné střepy v kontejneru na bílé 
sklo znehodnotí objem kontejneru natolik, že na to aby takový 
odpad mohl být použit na výrobu bílého skla, je třeba do 
dotřídění skleněných střepů vložit značné množství práce a 
energie. A tím se třídění odpadu velice prodražuje. Z barevného 
skla totiž není možné vyrobit znovu čiré (bílé) sklo. Barviva ve skle 
obsažená nelze nijak odstranit a je možné  je použít pouze pro 
opětovnou výrobu barevného skla. Pokud je ovšem obsah 
kontejneru znehodnocen nejen barevným sklem, ale i jinými 
odpady, které do kontejneru na sklo nepatří, není možné tento 
odpad recyklovat vůbec a jako nevhodný je odvezen na skládku. 
Uložení odpadů na skládku se obci prodraží, vhazujte do 
kontejnerů pouze to, co tam patří! 
 
Do kontejnerů na sklo lze odkládat veškeré obalové (sklenice, 
láhve) a tabulové sklo.  
V kontejnerech NESMÍ skončit sklo s drátěným výpletem, 
bezpečnostní autoskla, zrcadla, porcelán, keramika. Pozor! Mnozí 
si často pletou keramiku a porcelán se sklem! Sklo je průsvitné. 
Pokud můžete, zbavujte láhve kovových uzávěrů, zjednodušíte tak 
jejich recyklaci.  
 
Sklo se po svezení po určitou dobu skladuje na překladišti, po 
sebrání dostatečného množství se předává firmě, která sklo na 
automatické lince třídí podle barev, drtí se na střepy a ty jsou 
následně používány na výrobu nového skla. Při výrobě bílého skla 
se nikdy nesmí dostat do pece sklo barevné. Navíc se tam nesmí 
dostat žádná jiná nečistota, kov, keramika, porcelán atd. Skleněné 
odpady ze zelených kontejnerů se nejprve předtřiďují ručně a jsou 
odstraněny největší kusy nečistot. Poté střepy putují na speciální 
automatickou linku, kde vše řídí počítač a zajistí čistotu a 
vytříděného skla. Barevné nebo čiré sklo se odváží ke zpracování 
do skláren. Na čistotu bílého střepu jsou kladeny velmi vysoké 
nároky, v případě, že obsah kontejneru na bílé sklo je 
znehodnocen odpadem, který do něj nepatří, musí sklo projít 
třídícím procesem několikrát, než je opravdu čisté a je možné ho 
předat k výrobě nového skla. 
Nejčastěji se takto vyrábí lahve na minerálky a pivo a jiné 
skleněné výrobky. Ušetří se při tom mnoho energie a surovin, 
přičemž sklo se dá takto používat vlastně donekonečna. 
 
I v naší obci jsou všem k dispozici barevné kontejnery na tříděný 
odpad. Důsledně oddělujte bílé a barevné sklo, pro bílé sklo jsou 
určeny bílé kontejnery, barevné sklo odkládejte do zelených 
kontejnerů. Prosíme, dodržujte tyto pokyny při třídění odpadů. 
Nežádoucí příměsi znehodnocují vytříděnou surovinu, která pak 
nemůže být recyklována a odváží se na skládku. 
Svoz tříděných odpadů – skla v naší obci provádí firma Jan Pernt 
- ORO  speciálním vozem s kontejnerem a hydraulickou rukou, 
kterou jsou nádoby vysypávány.  
 
 

ELEKTROWIN a.s. 
Každá koruna dobrá 
 
Ceny energií stále stoupají. A tak se každá domácnost snaží 
ušetřit, kde se dá. Nárůst spotřeby elektrické energie v České 
republice za období let 1989–2005 činil osm procent, v oblasti 
domácností však až 53 %. Málokdo si však uvědomí, že velkých 
úspor může dosáhnout i koupí nových, energeticky úsporných 
elektrospotřebičů.  
 
Dnešní lednice pracuje 
za čtvrtinu 
Je známo, že dnešní průměrná pračka spotřebovává o 44 % 
méně elektrické energie a o 62 % méně vody než průměrný 
model roku 1985. Špičkové lednice si dnes vystačí s pouhou 
čtvrtinou energie ve srovnání s typickým modelem roku 1990. 
Podle průzkumu z letošního léta 99 % českých domácností vlastní 
alespoň jednu lednici, 50 % z nich je starší než pět let. Novou 
ledničku si 55 % českých domácností pořizuje nejčastěji jednou za 
šest až deset let. Kvůli poruše ji přestává používat 47 % 
domácností, 47 % odůvodňuje tento krok nákupem nového, 
lepšího modelu. 
U praček je vybavenost domácností podobná, vlastní je 96 % z nich. 
Starších pěti let je 48 % praček.  
Možná by stálo za to, sednout si a spočítat, kolik bychom 
v domácnosti ušetřili, kdybychom si koupili spotřebič nový, 
energeticky úsporný. I když jde jednorázově o nezanedbatelný 
výdaj, návratnost se kvůli rostoucím cenám energií výrazně 
zrychluje.  
Orientaci, který spotřebič je úsporný a který ne, by nám měl 
poskytnout energetický štítek. Základní vodítko je označení 
energetické třídy, jež se značí písmeny od A pro ty nejúspornější až 
po G. Štítek zařazuje spotřebič do konkrétní energetické třídy a 
přináší i další užitečné informace (spotřeba vody, hlučnost apod.). 
 
Kam odložit vysloužilý 
elektrospotřebič 
V každém případě při nákupu nového výrobku vyvstává otázka: 
Kam s tím starým? 
Starou, ale ještě funkční lednici 13 % domácností někomu 
zdarma věnuje, osm procent prodá do bazaru nebo 
prostřednictvím inzerátu a stejných osm procent takový 
spotřebič nějakým způsobem dál používá. 
Společnost ELEKTROWIN a.s. vybudovala v České republice pro 
občany síť míst, kde je možné vysloužilé elektrozařízení odložit s 
průměrnou dostupností 3900 obyvatel. Dnes jejím 
prostřednictvím pokrývá města a obce, ve kterých žije přes 87 % 
obyvatel ČR. Sběrná místa jsou vytvořena především ve sběrných 
dvorech měst a obcí a u prodejců elektrozařízení. Sběrných 
dvorů je ke konci roku 2008 zapojeno více než 600 ve 440 
městech, prodejců 2200 prodejen elektrospotřebičů a sběr 
probíhá také prostřednictvím mobilních svozů, které jsou 
smluvně zajištěny ve více než 4000 obcích. 
 

ing. Petra Petrovická 
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S t a l o  s e  v  n a š í  o b c i  

 
Den seniorů 
Letos se 31. října konalo již potřetí setkání „seniorů“ se 
zástupci naší obce.   
Jak již několikrát paní starostka vysvětlovala, zvolili jsme tento 
den proto, že právě 31. říjen je mezinárodním dnem seniorů. 
Tato tradice vznikla před dvěma roky a hned na začátku pro 
nás nastal problém. Kdo je vlastně senior?  Podle úředních 
měřítek je senior občan, který dosáhl věku 65 let. Naše setkání 
je sice takto označeno, ale je určeno pro všechny důchodce 
bez ohledu na jejich věk. Tomu, že se náš záměr vydařil, 
nasvědčuje i to, že mezi 46 účastníky byl více než dvacetiletý 
věkový rozdíl.  
Za obecní úřad se zúčastnila starostka – Ing. Petra Petrovická, 
místostarosta – pan Pavel Bárdy a účetní – paní Helena 
Volejníková. Na začátku paní starostka krátce přivítala hosty a 
seznámila je s programem.  
Pak nás potěšili svým vystoupením žáčci mateřské a základní 
školy. Všichni jsme se zájmem sledovali jejich výkony a hádali 
jsme, čí je to holčička nebo chlapeček, Nechtělo se nám ani 
uvěřit, že děti, které se nedávno narodily, jsou již tak velké. 
Prostě ten čas letí a nejvíc si to uvědomíme právě při pohledu 
na naše děti, vnoučata, pravnoučata. 

Také nás navštívil příslušník Policie České republiky npor. 
Houštěk z obvodního oddělení v Chlumci nad Cidlinou. Pozvali 
jsme ho z toho důvodu, že se stále opakují případy, kdy starší 
občané pustí do svých domovů cizí osoby, které je nakonec 
okradou. 
Npor. Houštěk vyprávěl, jaké finty tito zloději používají, aby si 
získali důvěru starších lidí a „vytáhli“ z nich peníze. Některým 
případům jsme nechtěli ani uvěřit. Doufáme, že alespoň 
trochu tato debata pomůže ochránit naše spoluobčany. Z tisku 
a televize se dozvídáme, že tyto „akce“ neskončí vždy jenom 
krádeží. Může dojít i k napadení, v nejhorším případě i 
usmrcení důvěřivých lidí. 
 

Paní starostka v průběhu odpoledne informovala hosty o 
akcích, které se za uplynulý rok ukončily – fasáda na základní 
škole, dětské hřiště, altán u dětského hřiště, které ještě trvají- 
přestavba KTZ, modernizace školy, a jaké akce v nejbližší době 
plánujeme – dětské hřiště na stadionu, kácení poškozených 
stromů na návsi.  Připomínky a dotazy občanů se snažili 
zástupci obecního úřadu vysvětlit a zodpovědět hned na 
místě. 

Na nástěnku jsme připravili fotografie, které zachycují 
jednotlivé etapy přestavby KTZ a opravy fasády na základní 
škole. Úspěch měly i snímky našich malých občánků a 
fotografie z různých akcí, které se v naší obci za uplynulý rok 
konaly. 
Velkou část tohoto setkání nám již podruhé zpříjemnil a oživil 
harmonikář pan Milan Novák z Velkých Výklek. Svým hlasem a 
projevem by mohl konkurovat nejednomu operetnímu pěvci. 
Velký dík nás všech určitě patří kolektivu kuchyně Lovčické 
zemědělské a.s., který se o nás vzorně staral, připravil nám 
hezké prostředí a velmi dobré občerstvení. 
Na příští rok plánujeme toto setkání již do prostor KTZ, kde 
nám větší prostory umožní pozvat i další zajímavé hosty, které 
by nás potěšili. Reakce hostů na toto třetí setkání byly kladné, 
takže doufáme, že se jim odpoledne opravdu líbilo a zúčastní 
se ho i za rok.  
 
Cicero kdysi řekl: „ Proti stáří je nutno bojovat jako proti 
nemocem“.  
Myslíme si, že nejlepším lékem na tuto nemoc je radost a 
potěšení duše. 
Dovolte nám tedy, abychom vám tento lék naordinovali 
alespoň jednou za rok v koňské dávce. 
 

Helena Volejníková 
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Vítání občánků 
Nové občánky v naší obci vítáme již čtvrtý rok. Zástupce 
obce po předchozí domluvě navštíví rodinu s novým 
občánkem, poblahopřeje rodině, předá květiny, gratulaci a 
věcné dary.  Následně dojde k fotografování miminka i jeho 
rodiny.  
Dne 20. října 2009 proběhlo v naší obci další vítání pěti 
nových občánků. Do naší obce jsme přivítali dvě holčičky – 
Pavlínku Králíkovou, Kristýnku Hoškovou a tři chlapečky – 
Vlastíka Sedlice, Adámka Pšeničku a Matyáška Holce. 
Všem přejeme hlavně hodně zdraví! 
Více fotografií naleznete ve fotogalerii obce na 
http://obeclovcice.rajce.idnes.cz/Vitani_obcanku_-
_20._zari_2009/. 

ing. Petra Petrovická 
 Matyášek Holec 

 
Pavlínka Králíková 

 
Kristýnka Hošková 

 
Vlastík Sedlic 

 
Adámek Pšenička 

http://obeclovcice.rajce.idnes.cz/Vitani_obcanku_-_20._zari_2009/
http://obeclovcice.rajce.idnes.cz/Vitani_obcanku_-_20._zari_2009/
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1. ročník Svátku dýní a strašidel 
V sobotu 31. října 2009 byla pro všechny připravena 
v parku oslava Svátku dýní a strašidel. Děti si mohly 
zasoutěžit v netradičních disciplínách – překusování 
kyselých žížal, pití krve (rajčatové šťávy), lezení tunelem, 
běh s dýní na lžičce, šklebení a hledání bonbónů v 
nádobě s pavouky, kožešinami a jiným odporným 
materiálem. 
Všichni se mohli zahřát u stánku s teplými nápoji – pro 
děti čaj a pro dospělé něco ostřejšího, a pochutnat na 
sladkém i slaném pečivu. Za zajištění nápojů včetně 
obsluhy velice děkuji Sboru dobrovolných hasičů. Za 
zajištění občerstvení děkuji dobrovolnicím. Po splnění 
soutěží všemi dětmi vystoupila Paty s děvčaty z břišních 
tanců s krátkým vystoupením – Hrátky s ohněm. 
 
Do soutěží se přihlásilo 60 dětí, celkem se přišlo do parku  
podívat cca 250 lidí. Většina dětí měla nápadité kostýmy  
 

 
 
a jsem ráda, že v kostýmech přišli i někteří dospělí. Doufám, 
že se příště nenechají zahanbit a přijde jich ještě více. Za tu 
srandu to přeci stojí. 
Velký dík patří všem, kteří akci připravovali a nějak se na ní 
podíleli. 
Myslím si, že se tato akce velice vydařila. Budeme se snažit ji 
příští rok zopakovat a ještě vylepšit. 

ing. Petra Petrovická 
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Kurz břišních tanců 
Každé pondělí probíhá ve škole kurz břišních tanců pod 
vedením zkušené lektorky Paty. 
Od 16,00 hodin je kurz určen pro děti. Kurz navštěvuje 
23 holčiček! Do kurzu pro dospělé (1. část od 18.15 hodin a 
2. část od 19.15 hodin) je zapsáno 25 žen. 
Všichni se učíme základy orientálních tanců, nacvičujeme 
společnou choreografii a tanec si pěkně užíváme. 
Jedná se o krásně a příjemně strávený čas dětí i žen. 
 

ing. Petra Petrovická 

 
 

 
 

 
 

I n f o r m a c e  Z á k l a d n í  a  m a t e ř s k é  š k o l y  v  L o v č i c í c h  

 
Dva měsíce školy 
Sotva jsme se po prázdninách přivítali a naši žáci zasedli do 
lavic, dva měsíce školního roku 2009/2010 jsou za námi. 
Z prvňáčků jsou opravdoví školáci, po tabulích opět tančí 
písmena a číslice, v třídnicích se zaplňují stránky mizejícími 
týdny. Nebyly to nudné měsíce, posuďte sami.  
Hned 8. září jsme v rámci dvoudenního školního projektu 
vyrazili do Vysokého Mýta a Holic. V Mýtě byla naším cílem 
prohlídka výstavy a barevného dotvoření sochy výtvarnice 
Kláry Klose, v Holicích jsme navštívili Památník Dr. Emila 
Holuba. To pro inspiraci domorodým uměním masek. Druhá 
část projektu se uskutečnila 29. září již za účasti samotné paní 
sochařky, která s dětmi vytvářela masky z pórobetonovývh 
tvárnic. Výtvory dětí jsou umístěny ve venkovní školní galerii.  
Další tři akce byly pořádány přímo pro občany obce. V sobotu 
13. září se vydalo na čtyřicet malých a velkých turistů na trasu 
3. ročníku Lovčické šlápoty. Tentokráte vedla trasa přes Lišice 
zpět do Lovčic do hospody na hřišti. Podruhé se naši žáci 
tradičně zapojili do kulturního programu Dne seniorů, který 

uspořádala naše obec 1. října v prostorách jídelny 
zemědělského družstva. Třetí akcí byla tradiční Drakiáda, která 
nakonec proběhla 22. října a konečně správně foukalo! Škola 
se zapojila i do výroby exponátů pro Svátek dýní dne 31. října. 
V říjnu se pak uskutečnila velice zajímavá exkurze do vodní 
elektrárny a centra zdrojů energie Hučák v Hradci Králové. Děti 
se měly možnost velice názorně a detailně seznámit se zdroji 
elektrické energie a nahlédnout do kouzelného zázemí staré 
vodní elektrárny. 
Nezapomněli jsme ani na kulturní představení. Dne 22. 9. 
k nám zavítali herci s pohádkou Kubula a Kuba Kubikula. 
Samozřejmě, že se pilně učíme a snažíme se dostát našim 
výukovým plánům. Vedle toho zahájily od října svou činnost 
kroužky Angličtiny a Keramiky, v MŠ začnou předškoláci pískat 
na flétničky. Občas něco vrzne, jindy nám je do zpěvu. Inu, jak 
to chodí v životě. A škola je a má být především o životě.  
V následujících dnech nás čekají tyto akce. V úterý 3. listopadu 
proběhne od 15 hodin informační odpoledne. Bude se jednat 
o individuální konzultace a podávání informací. Další úterý dne 
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10. listopadu po delším čase pojedeme do Prahy, konkrétně 
do Národního muzea na výstavu Příběh planety Země. 
V pondělí 30. listopadu začíná pravidelný plavecký výcvik 
v Hradci Králové. Největší chystanou akcí bude bezesporu 
tradiční Mikulášský jarmark, který se uskuteční v pondělí 7. 
prosince od 16 hodin u školy. Za dětmi přijede opět Mikuláš, 
ve stánku bude možno zakoupit drobné žákovské výtvory a 
opět nezapomeneme na něco pro zahřátí. Pro malé i velké. A 
pak … A pak už budou Vánoce. Raději ještě zpět.  
Velmi bohatou a nápaditou činnost vyvíjí také naše Mateřská 
škola a Školní družina. Z akcí MŠ připomeňme výlet do Jičína 
na festival Město pohádek, pásmo na Dni seniorů, povedený  
Jablíčkový den či spolupořádání Drakiády. 10. listopadu naše 
školka chystá oblíbený lampiónový průvod obcí za svatým 
Martinem (Zdalipak přinese letos další sníh?) a 20. listopadu 
pojedou děti do Chlumce nad Cidlinou na představení 
loutkového divadla. 
Přáním a hlavním cílem i pro nastávající období zůstává 
spokojený žák i rodič, žák, který nabude dostatečného vzdělání 
a dobrého vychování. Bez součinnosti rodiny to ale určitě 
nebude možné. 
 

                                                                                ZŠ a MŠ Lovčice 
 

 

 
 

 
 

 
 

 

Z   p e r a   n a š i c h   š k o l á k ů 
 
Výlet do Vysokého Mýta a Holic 
 
 Dne 8. září 2009 se naše škola v Lovčicích rozhodla 
jet na výlet do Vysokého Mýta a Holic. 
 Sraz v sedm třicet nás donutil vstát dříve a rychle 
přijít ke škole. Tam na nás čekali učitelé. Přijel autobus a my 
jsme se museli spočítat. Když jsme zjistili kolik nás je a kdo 
nastoupí až v Chlumci n. C., nasedli jsme do vozidla a jeli 
jsme. První návštěva se uskutečnila ve Vysokém Mýtě, kde 
jsme nejprve navštívili galerii, kde jsme viděli dílo výtvarnice 
Kláry Klose a z rozhledny se podívali po okolí. Z galerie jsme 
se přesunuli k soše Opuštěného měsíce, kterou také 
vytvořila paní výtvarnice. Tam jsme malovali křídami kolem 
ní. Malovali jsme čtyři roční období: jaro, léto, podzim a 
zimu.  Na každé období jsme napsali 3 měsíce. Pak jsem se 

přesunuli na náměstí a měli jsme rozchod. Mohli jsme se 
podívat do hračkářství, koupit si zmrzlinu apod. Potom jsme 
opět nasedli do autobusu a cestou zpátky jsme se zastavili 
v Holicích v Africkém muzeu Dr. Emila Holuba. Tam bylo 
spoustu vycpaných zvířat a hodně afrických památek. Také 
jsme zkoušeli slepit rozbité vázy, hádali předměty ukryté 
v bedýnkách a mohli si postavit vlastní africkou vesnici. 
Koupili jsme si nějaké věci na památku v malém obchůdku, 
který byl také v muzeu. A teď zase domů. Před muzeem nás 
čekal autobus a mohli jsme vyjet. Cesta domů trvala asi tak 
hodinu. Když jsme přijeli do Lovčice, vystoupili jsme a šlo se 
domů. 
 Tenhle výlet se mi hodně líbil a klidně bych tam jela 
ještě jednou. S paní výtvarnicí jsme se ještě jednou setkali 
v Lovčicích při našem „sochání“, které pro nás bylo také 
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příjemným zpestřením výuky a naše výtvory jsme si vystavili 
na školní zahradě. 
 
   Dorota Beňová, žákyně 5. ročníku 
 
Výlet do Hradce Králové 
 
 Ve středu 7. října jela celá škola do Hradce Králové 
na exkurzi do vodní elektrárny a Informačního centra 
obnovitelných zdrojů energie. 

Odjeli jsme vlakem po čtvrt na devět. Když jsme 
přijeli do Hradce, počkali jsme na zastávce na trolejbus a 
pokračovali v cestě. Přijel trolejbus, nasedli jsme, někteří 
seděli a někteří stáli. Když jsme byli v elektrárně, šli jsme si 
uložit batohy a bundy do šaten. Pak nás přivítali a pustili 
nám 10minutový film o ročních obdobích a obnovitelných 
zdrojích energie. Pak nás rozdělili na dvě skupiny, na malé a 
velké žáky. Řekli nám něco o elektrárně a o tom, proč se 
elektrárna jmenuje Hučák, podívali jsme se po okolí 
elektrárny a dovnitř. A nakonec nás čekalo několik pokusů. 

Mohli jsme si vyzkoušet pádlem vytvořit vlny. Nebo soutěžit 
4 trubičkami s foukáním, kdo dofouká loďku na druhou 
stranu. Ten vyhrál. Také jsme závodili s autíčky na solární 
pohon, dělali tornádo. Byly tam i všelijaké hry a počítače na 
zdi a tam byla vždycky hra k tomu, co nám pan říkal. Potom 
ten pán uspořádal soutěž o tom, co jsme se dozvěděli např. 
Jaká pod námi teče řeka? A kdo správně odpověděl, dostal 
odměnu např. lízátko nebo samolepky. Ti, co nic neuhádli, 
dostali na památku aspoň pohled s elektrárnou. Když jsme 
skončili se soutěží, šli jsme zpátky do šaten, vzali si batohy a 
bundy a pak jsme si mohli koupit něco k pití. Šli jsme se 
rozloučit a odešli jsme. Protože vlak z Hradce měl zpoždění, 
v Chlumci na nádraží jsme zjistili, že nám vlak do Lovčice 
ujel. Tak jsme si s paní učitelkou šli přes silnici koupit párek 
v rohlíku, langoš nebo něco sladkého. Když přijel náš vlak, 
nastoupili jsme a jeli domů. 

Nejvíce se mi líbily ty hry a vlastně všechno se mi 
líbilo. 

 
 Kateřina Myšková, žákyně 5. ročníku.  

 

Mikulášský jarmark 
 

Vážení velcí i malí přátelé, 
v pondělí 7. prosince 2009 si Vás dovolujeme pozvat na tradiční setkání 
s Mikulášem a sváteční školní jarmark. Zahájení proběhne v 16 hodin. 

Těšíme se na Vaši hojnou účast. 
 

 
 

O b e c n í  k n i h o v n a  L o v č i c e  

 

Knihovna obce Lovčice 
ve spolupráci s Obecním úřadem Lovčice 

Vás zve na Den pro dětskou knihu - 3. ročník, který se koná v sobotu 
28. listopadu 2009 od 13,30 hodin. 

 
Co všechno jsme pro vás připravili: 

 
 den otevřených dveří – prohlídka knihovny 
 předčítání pohádek pro děti 
 výtvarné stánky 
 soutěže pro rodiče a ostatní nadšence 
 občerstvení 

 
Srdečně zveme rodiny s dětmi, děti malé i velké, čtenáře, i nečtenáře, 

kteří se mohou do knihovny zaregistrovat. 
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K r o u ž e k   d o v e d n ý c h   r u k o u 

 
 
Kroužek dovednosti v knihovně 
V kroužku dovednosti připravily děti výzdobu oslav Svátku dýní a strašidel. Nyní zde děti i dospělí vyrábí úžasné dekorace ze 
smotaných listů. Do konce roku budeme připravovat výzdobu na Mikuláše a Vánoce. 
Podívejte se do fotogalerie knihovny a tohoto kroužku http://knihovnalovcice.rajce.idnes.cz/Krouzek_dovednosti_9.4.2009/. 
Informace o kroužku dovednosti v knihovně naleznete na internetových stránkách knihovny 
http://www.lovcice.eu/vismo/dokumenty2.asp?id_org=8763&id=1527&p1=1099.  
Přijďte k nám, něčemu se přiučíte, něco si i vyrobíte. Jste všichni vítaní!  
 

                                
 

V ý z v a 

 
V sobotu 28. 11. 2009 se od 9,00 hodin koná úklid okolí naší obce. Prosíme proto, přijďte pomoci uklízet všichni, kteří nejste 
lhostejní k prostředí, ve kterém žijeme. Děkujeme! 

 

I n f o r m a c e  Ř í m s k o k a t o l i c k é  f a r n o s t i  L o v č i c e  

 
Od Všech svatých do Tří Králů… 
Čas podzimu a zimy, kdy se příroda ukládá k spánku, nás v 
myšlenkách vede k otázkám konce pozemského bytí člověka a 
k hledání opravdových hodnot lidského života. 
Tyto lidské otázky se promítají i do slavení liturgického roku v 
křesťanské tradici. 
Součástí křesťanské zvěsti je i poselství o „posledních věcech“ 
života člověka a celého světa.     Poselství o věčném životě 
člověka se odráží ve slavení slavnosti Všech svatých (1. 
listopad) a Památky všech věrných zemřelých či lidově Dušičky 
(2. listopad). Celý následující týden se církev modlí za zemřelé. 
V tyto dny je zvykem navštívit hřbitov a rodinný hrob a zapálit 
na něm svíčku či položit živé květiny, což má symbolizovat víru 
ve věčný život a vyjádřit přesvědčení, že život hrobem nekončí.  
Poselství o završení celých lidských dějin se zase promítá do 
slavení doby adventu. Advent (z lat. adventus příchod) se v 
duchovním smyslu vyznačuje dvojím očekáváním – slavnosti 
narození Ježíše Krista a jeho druhého příchodu na konci času. 
Advent začíná na 1. neděli adventní, tedy neděli mezi 27. 
listopadem a 3. prosincem. Konec adventu pak představuje 
západ slunce Štědrého večera (24. prosince). Advent provází 
adventní věnec ozdobený čtyřmi svícemi, které odpovídají 
počtu adventních nedělí.  

Vyjádření nejhlubších hodnot lidského života je obsaženo ve 
slavení Vánoc, které jsou dobou pokoje, radosti a lásky 
prožívané v kruhu rodiny. Vánoce (z něm. Weihnachten=svaté 
noci) jsou v křesťanské tradici oslavou narození Ježíše Krista - 
vtělením Boha, který sám je Láska. Štědrým večerem končí 
adventní doba. Štědrovečerní večeře má proto slavnostní ráz, 
ačkoli je ještě složena z postních jídel. Následující půlnoční 
mše je pak v podstatě pozůstatkem noční vigilie, která 
původně předcházela všem významným křesťanským svátkům. 
Samotné vánoční svátky začínají dnem narození Páně 25. 
prosince (Boží hod vánoční, v občanském kalendáři označený 
jako „1. svátek vánoční“). 26. prosince se slaví svátek sv. 
Štěpána prvomučedníka, občanský „2. svátek vánoční“. 6. 
ledna se slaví slavnost Zjevení Páně (též svátek Tří králů) – 
podle tradice se toho dne přišli poklonit právě narozenému 
Ježíšovi do Betléma mudrci od východu a přinesli mu dary. V 
neděli následující po slavnosti Zjevení Páně se slaví Křest Páně, 
kdy vánoční období v rámci církevního roku končí. 
 
 
 

http://knihovnalovcice.rajce.idnes.cz/Krouzek_dovednosti_9.4.2009/
http://www.lovcice.eu/vismo/dokumenty2.asp?id_org=8763&id=1527&p1=1099
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Katolická farnost Lovčících Vás v této době srdečně zve na: 

- pobožnost za zesnulé v neděli 1. 11. ve 12 hodin na hřbitově 

- adventní bohoslužby ve čtvrtek v 16 hodin a v neděli v 11 hodin   

- vánoční koncert v pondělí 21. 12. v 16,30 hodin 

- vánoční mše svatá na Štědrý den 24. 12. ve 20 hodin 

- vánoční bohoslužby Boží hod vánoční 25. 12. a Neděle sv. Rodiny 27.12 v 11 hodin 

- vánoční program dětí v sobotu 26. 12. v 15 hodin.   

 
Všem občanům přejeme požehnaný advent a vánoční svátky. 

                                                PaedDr.Vladimír Beňo, jáhen farnosti 
 
 

I n f o r m a c e  s p o l k ů  v  L o v č i c í c h  

 

TJ Sokol Lovčice 
 
Oddíl nohejbalu 
Dne 12. 9. 2009 se uskutečnil nohejbalový turnaj trojic v Lovčicích. Zúčastnilo se ho 17 družstev z širokého okolí. Naši obec 
reprezentovala 3 družstva. Ani jednomu se ale nepodařilo postoupit do finálových bojů. Konečné pořadí tohoto turnaje: 
1. místo: Promat                                                               3. místo: Náchod      
2. místo: Šumperk                                                            4. místo: SOKOL Nový Bydžov 
Dne 3. 10. 2009 hrálo družstvo Lovčic na nohejbalovém turnaji trojic v Káranicích. Z celkového počtu 10 družstev skončilo 
nakonec na pátém místě. I když s přehledem vyhrálo svoji skupinu, tak ve vyřazovacím  boji nestačilo na družstvo Barchova.  
Naše družstvo hrálo ve složení: Hanzl P., Lehký  M., Bárdy P. 

                                                                                   Za oddíl nohejbalu Pavel Bárdy 
 
Oddíl fotbalu 
 

 

  
 
Fotografie z výročního zápasu 
 
Bike Team 
 
Dne10. září jsme se zúčastnili MTB závodu Specialized Ralley Sudety. Za pěkného počasí jsme absolvovali 123 km dlouhou trať 
s převýšením 3 500 m. Krásná a velmi technicky náročná trať se stala cca na 80. kilometru i velmi bolestivou díky pádu přes 
řídítka. Nakonec z toho bylo 325. místo za 7 hodin a 52 minut. 
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Dne25. září jsme vyrazili poznávat krásy rakouských Alp. Naše cyklistická výprava si to namířila do překrásného městečka 
Hallstatt, kousek od Dachsteinu. Úžasné a velmi náročné terény (Dachstein Runde) podtrhlo jasné a na konec září velmi teplé 
počasí. Velké a těžké výjezdy se střídaly s pohodovými cyklostezkami kolem průzračných jezer. Pobyt v kempu nám 
zpříjemňovala i velká vstřícnost majitelů. Večery jsou 
v Hallstattu velkým a romantickým zážitkem. Bike Team 
doporučuje tento výlet i jako cenově velmi přijatelný. 
 
Dne 10. října se uskutečnila akce Nova Author Cup. 62 
kilometrů dlouhé trati se zúčastnili 4 členové Bike Teamu. 
Velmi chladné počasí doprovázel déšť, který nám od 
poloviny závodu znepříjemňoval život. Všichni jsme ve 
zdraví dorazili do cíle, pouze s jedním defektem. Zase jsme 
si ujasnili, že špice závodu je od nás stále hodně vzdálena, i 
když oproti ostatním ročníkům bylo možné konstatovat 
kvalitativní vzestup. 

                          
Za Bike Team Lovčice    
Karel Neprášek 

 
 
 

L o v č i c e  h i s t o r i c k é  

 
Nezadržitelně, pomalu i rychle, mizí hlubinách času rok 2009. 
Vlastně jsme si ani letos neuvědomili, že od první písemné 
zmínky o Lovčicích uplynulo 710 let. Před deseti lety, kdy 
výročí obce bylo pěkně kulaté, sedmistoleté, obec vydala 
velice pěknou publikaci shrnující a popisující jejich dávnou i 
blízkou historii. Tehdy jsem ještě působil v nedalekém Lužci 
nad Cidlinou. Lovčice pro mne byly tedy po mém příchodu 
novou výzvou k poznání. Rád poznávám současnost místa 
skrze jeho historii. Dovolte mi tedy, abych se s vámi podělil o 
obrázek Lovčic. Obrázek, který se nepodobá tomu 
současnému, nám všem dobře známému a zdánlivě 
neměnnému. Jelikož jsou kapacity Lovčického zpravodaje 
omezené, půjde o vyprávění na pokračování.  
Zabývat se budu vzhledem naší obce v období středověku 
s lehkým nástinem staršího osídlení. Jde mi v podstatě o 
vytvoření vizualizace středověkých Lovčic v kontextu s okolním 
osídlením.  
 
Než přišel středověk 
 
Lovčice, malá ves umístěná mezi poli a lesy na terase Pocidliní 
nepoutala a nepoutá pozornost profesionálních historiků a 
archeologů, a tak veškeré odkazy dávné minulosti před 
vznikem písemných zpráv a záznamů jsou dílem náhodných 
nálezů. Těch je, jak dokládají kartotéční lístky hradeckého 
muzea, žalostně málo. Značná část jich je pak ještě 
nelokalizována, což opět oslabuje možnost vytvořit si 
představu o osídlení Lovčic do 5. století našeho letopočtu. 
Nejstarší nálezy pochází z období starší doby bronzové 
(únětická kultura), tj. cca 2 000 let př.n.l., pokračují zlomky 
z mladší doby bronzové (kultura lužická), tj. cca 1 300 – 1 000 
let př.n.l. Následuje několik drobných nálezů z doby laténské, 

tedy mladší doby železné, cca 400 př.n.l. až 0. Jedná se o 
zlomky keramiky a nálezy bronzů – např. hrot kopí. Zapsáno je 
i několik nálezů keramiky z období mladohradištího, tj. cca 950 
– 1 200 n.l. K naší škodě neexistují záznamy s popisem místa 
nálezu. Většina těchto i dalších objevů pak souvisí 
s prováděním melioračních prací na konci 20tých let 20. 
století.  
S mladšími nálezy to je již lepší. V lokalitě „V Kopcích“ byla 
nalezena keramika, šipky a bronzová jehlice z období 
navazující na období laténské – z doby římské, tj. cca 0 – 400 
n.l. a v lokalitě „Na Zelnici“ na pozemku bývalého starosty B. 
Novotného opět bronzové kopí.  
Malé množství nálezů a absence nálezových okolností 
neumožňují vytvořit si obrázek osídlení území obce v období 
před počátkem našeho letopočtu. Pravěké, ale i pozdní 
osídlení, zde lze očekávat. Tato oblast totiž splňuje základní a 
prioritní podmínky osídlení. Zásadní byla snadná dostupnost 
vody. Zde zastoupena Štítarským potokem a větším 
množstvím pramenišť. Z dnešního pohledu asi 
nepochopitelné. Vysoušení rybníků a masivní meliorace však 
udělaly své. Dalšími podmínkami byla přítomnost dobré půdy 
pro zemědělství a zázemí dalších materiálů potřebných pro 
tehdejší každodenní život. Zde mám na mysli dřevo, kámen a 
hlínu. Velice významnou a pro Lovčice, myslím, i určující byla 
přítomnost cest. Postupné formování jejich důležitosti mělo, 
jak si ukážeme, zásadní vliv na vzhled naší obce. 
V příštím díle se nebe konečně trochu více vyjasní a podoba 
středověkých Lovčic dostane jasnější kontury. Byl bych rád, 
kdyby výše uvedené informace vyvolaly procitnutí ztracených 
vzpomínek a přinesly mnohá upřesnění. 
 

Mgr. Jan Václavík  
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P r o s b a  

 
Moc prosíme naše spoluobčany. Účastnili jste se nějaké akce, kulturní, společenské, sportovní, v naší obci? Pořizovali jste na této 
akci fotografie? Poskytněte nám je, prosím. Fotografie zveřejníme na internetu a uložíme do archívu. 
Je potřeba, zachovat je pro budoucí generace. Děkujeme za pomoc. 
        Obecní úřad 
 

 

S p o l e č e n s k á  k r o n i k a  

 
Ve společenské kronice uvádíme výročí narození let 50, 55, 60, 65 a od 70 let vše. 
Společenská kronika není na přání některých jubilantů úplná. 
 
Výročí narození 
 

 

listopad 
 
50 let – Štěpán Vladimír, č. p. 251 
              Dvořáková Helena, č. p. 177 
 
60 let – Pilař Jaroslav, č. p. 248 
 
77 let – Šmahelová Emilie, č. p. 77 
 
80 let – Hamanová Marie, č. p. 193 
 
81 let – Horáček Stanislav, č. p. 148 
 
84 let – Jirsáková Marie, č. p. 107 
 
85 let – Konečný Stanislav, č. p. 78 
 

prosinec 
 
50 let – Hermanová Lenka, č. p. 189 
 
60 let – Vavřínková Marcela, č. p. 167 
               
70 let – Hladík František, č. p. 196 
 
71 let – Pilař Jiří, č. p. 16 
 
75 let – Kádová Marie, č. p. 88 
 
79 let – Vlasáková Vlasta, č. p. 215 
 
82 let – Jiroudková Libuše, č. p. 155 

 
Narozené děti 
 

 

Holec Matyáš, č. p. 178, datum narození 1. 7. 2009 
 
Tomeš Jindřich, č. p. 173, datum narození 9. 9. 2009 

 

 
Rozloučili jsme se s těmito spoluobčany 
 

 
Borecký Jaroslav, č. p. 75, 83 let 
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Z á b a v a  

 
Pranostiky: 
 Když ještě v listopadu hřmívá, úrodný rok nato bývá. 
 Když krtek v listopadu ryje, budou na vánoce létat 

komáři. 
 Když dlouho listí nepadá, tuhá zima se přikrádá. 
 Když se v listopadu hvězdy třpytí, mrazy se brzo uchytí. 
 Studený listopad - zelený leden. 
 Jaký listopad, takový březen. 

 

 Když v prosinci mrzne a sněží, úrodný rok na to běží. 
 Vane-li v prosinci vítr východní, špatnou naději mají 

nemocní. 
 Na Štědrý večer hvězdičky - ponesou vajíčka slepičky. 
 Dvanáct nocí a dní od Štědrého večera až do Tří králů 

zvěstuje prý povětrnost příštích dvanácti měsíců. 
 Když na Silvestra ráno sluní, v noci prudký vítr zavěje, 

není na vína hrubé naděje. 

 
Sudoku: 
 
 

7   2 3  9   

     1   7 

  1     8  

2   9  6 4   

1        9 

  6 4  5   2 

 3     5   

9   3      

  7  4 2   1 
 

Křížovka: 
 

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 

A                               

B                               

C                               

D                               

E                               

F                               

G                               

H                               

I                               

J                               
 

 
VODOROVNĚ: A. Malátně; kiosek (nářečně). - B. Začátek tajenky. - C. Kmeny stromů; bývalý útočník Baníku Ostrava; poloha těla v 
józe. - D. Hroby; škrabošky; osahat. - E. Německy "babička"; nábožné písně; rody; SPZ Nitry. - F. Ukazovací zájmeno; tlumok; 
harmonická; domácí hlídači. - G. Evropanka; český básník; bankrot. - H. Mořský pták; přivádět na svět; ústní hlásky. - I. Konec 
tajenky. - J. Střední člen; mongolští pastevci. 
SVISLE: 1. Mírnit. - 2. Náhlá změna; táta. - 3. Věhlas; zkratka rumunské letecké společnosti. - 4. Kry; šíny. - 5. Spojka; cizí mužské 
jméno; utrejch. - 6. Plevel; ženské jméno; cizopasné houby. - 7. Preformista; neopeřená. - 8. Pytlíky; hrubší vlněné sukno. - 9. 
Řeky; zahradní keř. - 10. Domácky Adam; Olouš; íránský drnkací nástroj. - 11. SPZ Nymburka; německý spisovatel; ten i onen. - 
12. Kyselá; skrýš. - 13. Útoky; čistiti vodou. - 14. Syn Judův; jméno šachisty Flohra. - 15. Baktérie. 
 
Pomůcky: Atrichy; medián; ovista; TAROM 
 
Vyluštění křížovky (ne sudoku) zašlete do 31. 12. 2009 e-mailem na starosta-lovcice@tiscali.cz či doručte písemně na obecní 
úřad. Vylosovaný výherce obdrží sladkou odměnu. 
Vyluštění z minulého čísla: Když se ptali předsedy fotbalového klubu, proč založili vlastní kapelu, odpověděl: " Abychom konečně 
mohli vyhrávat.“  Výhercem se stává: Soňa Králíková, Lovčice 80. Celkem bylo odevzdáno 1 vyluštění tajenky!!! 
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